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21. 5. 2023 – Příkladná hříšnice 

 

1. čtení: Lev 22, 17-25 
 
Píseň: S23 – Bůh je záštita má 

 
Základ kázání: Lk 7, 36-50 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

může se zdát, že hříšník nemůže být příkladem víry v Boha. Hřích 
je přece jednání, které není ve shodě s Boží vůlí! 

Přesto I Ježíš sám nabídl dnešní ženu hříšnici jako příklad a 
nastavené zrcadlo už farizeovi Šimonovi. Vlastně logicky: Co člověk 
udělal v minulosti, ho přece nemusí předurčit bez naděje na změnu. 
Člověk se přece změnit může. To je přece jedno z esenciálních dogmat, 
tj. učení, biblických náboženství. 

Přesto Šimona, který pozval Ježíše k sobě domů, právě tohle vůbec 
nenapadlo. Ačkoli v židovství byly platné mnohé a dlouhé soupisy 
nejrůznějších obětí, které měly přinášet vykoupení, odpuštění, a tak 
možnost lepší budoucnosti. 

Ale rozhodně ne pro tuhle hříšnici! Vždyť se před nimi pokořovala, 
jako by se nechumelilo. Plakala a naříkala nad svým hříchem před 
znalcem Hospodinova zákona a Ježíšem, který opakovaně hříchy 
odpouštěl. Hluboce se ponižovala tím, že vlastními vlasy a slzami myje 
špinavé nohy někomu cizímu. A ani ten Ježíš si jí vůbec nevšímal. 

Jak může takovéhle divadélko Ježíš tolerovat? Vždyť si ta ženská 
přece hraje na pokání, lítost, odčinění svého hříchu – drzounka jedna! 

O to překvapivější muselo být i pro takto smýšlejícího Šimona 
Ježíšovo podobenství i jeho vysvětlení: „Ty, Šimone, jsi tak strašně 
chytrý a dychtivý mého slova, že jsi mi ani nepodal vodu, abych si ty 
nohy umyl alespoň sám. A hele, co dělá ta ‚hrozná‘ hříšnice. Tys mě na 
přivítanou nepolíbil – a hele, co dělá ta ‚příšerná‘ hříšnice. Nepomazal jsi 
mi hlavu olejem ani obyčejným– a pohleď, jak vzácným olejem ta 
‚úděsná‘ hříšnice maže moje špinavé nohy. 

Jsi si jistý, že ona je ta špatná? Že ona nebo já, Ježíš, jsme ti, kdo 
jsme nepochopili situaci? 
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Ty jsi mě sice pozval na jídlo, ale tímto absolutním hostitelským 
minimem pro tebe tvoje povinnosti skončily. Ačkoli je obvyklým 
projevem slušnosti, že pozvaným hostům někdo jiný umyje nohy. A 
políbil je na přivítanou. Ale ty ses spokojil s absolutním minimem. A 
ještě máš dojem vlastní nadřazenosti a chytrosti. 

Tak je ti ta žena hlubokým příkladem. Už tím, co neudělala – 
neřekla za celou tu dobu ani slovo. Raději jednala, činila, pracovala, 
ponižovala se – aby ukázala, jak převelice lituje svého hříchu. Jak moc 
stojí o Boží milost. O lepší budoucnost. 

A stejně i tím, co dělá – tím vším, co jsi měl udělat ty. A místo, aby 
tě její příklad alespoň trkl, nedej Bože táhl vpřed, tak máš pocit, že ona a 
já jsme ti ‚mimo.‘ Ti nehodní. Špatně rozumějící. Nechápaví. Slepí. Že ani 
já, Ježíš, nevidím její hřích, který mám před očima. 

Kdyby sis raději všiml svého hříchu. A oběti té hříšnice. Právě 
v našem židovství, kde jsou o obětech předlouhé a komplikované 
předpisy. Kdybys ze svého raději obětoval alespoň tak moc, jako ta 
‚hrozná‘ hříšnice. Kdyby ses sám raději obětoval alespoň natolik, jako ta 
žena. 

Pak bys možná pochopil podstatu oběti v Hospodinově 
náboženství. A tak podstatu a smysl odpuštění. A tak hříchu. A tak Boží 
lásky. 

Protože teď koukej, co udělám já: Ženo, jsou ti odpuštěny hříchy. 
Zřejmě veliké, když je o tobě mnozí vědí. Protože jsi projevila velikou 
lásku. Svou obětí. Svým ponížením. Svou službou. Svým pláčem. Svou 
prací. Svým mlčením během toho všeho.“ 

Tak není divu, že se všichni kolem stolu divili. Hřích přece může 
odpouštět jen Bůh. A oběť, která může symbolizovat Boží odpuštění, 
musí být bez vady. Musí být dokonalá. Také proto lidské náboženské 
oběti nemají před Bohem nikdy žádnou hodnotu. A nikdy mít nemohou. 
Protože jsme všichni vadní hříchem. Na rozdíl od tolika jiných 
náboženství a ideologií i moderních, v nichž je obětování ostatních 
naprostá samozřejmost. 

Tak je tato žena příkladem veliké lásky. Ačkoli byla známou 
hříšnicí. Ale možná lépe: Protože byla hříšnicí, která přiznala svou vadu. 
Jak málo totiž milují lidé, kteří se považují za lepší než ostatní! Jak málo 
odpouštějí ti, kteří se považují za lepší než ostatní! Jako i ten Šimon. 

A protože je ta žena příkladem veliké lásky uprostřed vlastního 
hříchu, stala se také příkladem velikého odpuštění. Které nebylo 
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v žádném případě zadarmo. Protože nikdy není zadarmo. I dnes je 
vlastní, upřímné, pravdivé a hlasité vyznání vin veliká vzácnost. O to 
cennější, když je provázena nejen slovy, ale také činy. Činy ponížené a 
tiché služby. Prací ve zcela přízemní špíně světa. Vzácnou a drahou obětí 
také materiální pro očištění, pomoc, zlepšení situace někoho jiného. 

Tak možná není divu, že je tak málo lásky ve veřejném prostoru. 
Ve školách i zaměstnáních. V rodinách. Že je překvapivě málo lásky i 
v křesťanských církvích. Protože je v nich tak málo odpuštění. Protože je 
v nich tak málo pokání. A tak je v nich tak převelice málo pokorné, 
ponížené tiché služby pro dobro ostatních. 

Zato obviňování najdeme ve všech sférách lidské společnosti i 
života spoustu. Chytračení a prázdných slov jakbysmet. Také pocitu těch 
nebo oněch, že jsou lepší než ostatní. I dojmu, že se všichni mají 
přizpůsobit tomu nebo onomu. Tolik prázdných a neužitečných a 
škodlivých a zlých slov, která ani nepomýšlejí na lásku. Protože jsou 
plná sobectví a sebestřednosti. Vlastního prospěchu klidně na úkor 
ostatních. 

To vše o to bolestivěji, že ne „jen“ v rodinách, školách, institucích 
na ulici nebo v práci. I v křesťanských církvích mají mnozí tak blízko 
k dnešnímu farizeovi Šimonovi. A tak daleko k ženě hříšnici, které bylo 
odpuštěno. Která byla zachráněna pro svou víru. Která se stala 
příkladem pro budoucí tisíciletí. 

Tak málo lidí je totiž ochotno milovat. A tak se obětovat. Pro dobro 
a prospěch ostatních. Rodičů nebo dětí. Kolegů, podřízených nebo 
nadřízených. Bratří a sester v Kristu. Spoluúčastníků silničního provozu. 
Umírajících a trpících. Vykořisťovaných a zneužívaných. Protože tak 
málo lidí je ochotno přinést oběť sebe sama už pro své vlastní odpuštění. 
Protože se za hříšníky, viníky drtivá většina lidí nepovažuje. Vždyť jsme 
docela slušní lidé! 

Jak to prozrazuje to ohromné množství dobra, které ti všichni 
„docela slušní“ „přinášejí“ svým bližním. Na úkor sebe sama. V oběti za 
hřích svůj, bližních i cizích. Jak právě to činil Kristus. A Jób. I mnozí další. 

Tak není divu, že všichni chceme být milováni. A bohužel úplně 
stejně není divu, že málokdo je ochoten milovat. Protože jen málo lidí 
chce milovat někoho jiného. Jen málo lidí je k lásce k druhým byť 
ochotných. To raději o to víc milovat sám sebe. A ostatním říkat, co a jak 
mají dělat. A pak si možná, jednou, snad něčí lásku zaslouží. 
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To je přece láska, ne?! Komandovat ostatní! Říkat jim, co a jak mají 
dělat! Bez jakékoli zodpovědnosti. Bez vlastní námahy. Zato 
s přesvědčením, že je povinností ostatních milovat. Obětovat se. Sloužit. 
Ponižovat se. Zařídit to nebo ono. A samozřejmě bez odmlouvání! 

A nebo že se prostě nějakej hodnej blbec vždycky najde. A tak se 
po něm svezeme. A až toho bude mít dost, tak se najde zase jiný. 

Tak se uzavírá začarovaný kruh lidského světa v podstatě bez 
lásky. Světa rodinného, pracovního, školního, na ulici i v církvích. Světa 
tak bolestivě toužícího po lásce a přijetí, že k vlastní lásce, přijetí 
druhých, vlastní oběti a práci není ochoten obvykle skoro vůbec. 

Proto žádná lidská oběť nemohla nikdy mít před Bohem žádnou 
hodnotu. Proto musela být obětována zvířata – ta hřešit nemohou. Proto 
zvířata bez vady. Aby lidi alespoň občas trklo, že chtít a brát si, co sám 
dávat prostě nebudu, je hluboká vada. Tak hluboká jako absurdní. A ani 
Bůh si takové chování nikdy nenechal dlouho líbit. 

Protože toužíme po lásce. Nebo důvěře. Nebo péči. Nebo obyčejné 
laskavosti, vřelosti, ochotě a přijetí. Ale sami přijímat, milovat, pečovat 
nehodláme a nebudeme. 

Protože toužíme, aby bylo po našem, ale sami se prostě 
přizpůsobovat nebudeme. Když toužíme, aby lidé sloužili nám, ale sami 
sloužit nebudeme. 

Protože si tak moc přejeme, aby nám ostatní rozuměli, ale sami se 
namáhat rozumět nebudeme. 

Protože chceme, aby lidé milovali i nás a odpouštěli i nám. Ale 
sami milovat ani odpouštět nebudeme. 

Protože chceme, aby ostatní přiznávali své viny. Ale sami je 
přiznávat nebudeme. 

Proto Bůh naopak stále znovu své odpuštění nabízí. Protože nás 
pořád převelice miluje. Abychom i my milovali. A tak roztáčeli zcela 
opačný začarovaný kruh: Protože kruh lásky, odpuštění, milosrdenství a 
dobra. „Jak chcete, aby lidé jednali s vámi, tak jednejte vy s nimi.“ (Lk 6, 
31) 

Amen. 
 
Píseň: NEZ326 – Ježíš hříšné přijímá 


